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W ciŃgu ostatnich piňciu lat liczba samochod·w osobowych 

poruszajŃcych siň po polskich drogach wzrosğa o 21% ï informuje 

Generalna Dyrekcja Dr·g Krajowych i Autostrad po 

przeprowadzeniu generalnego pomiaru ruchu. 

    Generalny pomiar ruchu odbywa siň co piňĺ lat. W tej edycji 

czňŜĺ zliczania zostağa przeniesiona z 2020 r. na 2021 r., aby 

zapewniĺ miarodajnoŜĺ wynik·w w obliczu zmniejszenia ruchu, 

kt·re byğo widoczne gğ·wnie podczas pierwszej fali epidemii 

koronawirusa. Zliczanie odbywağo siň w 2345 punktach 

pomiarowych, kt·re rozlokowane zostağy na drogach 

ekspresowych, autostradach oraz pozostağych drogach krajowych. 

Ruch na drogach tych trzech kategorii wzr·sğ we wszystkich 

regionach: najbardziej na terenie wojew·dztwa mağopolskiego ï o 

30%. Najmniejszy wzrost, ale i tak wynoszŃcy 13%, odnotowano 

w wojew·dztwie ŜlŃskim.  

    W wojew·dztwie mazowieckim ruch od 2015 r. zwiňkszyğ siň o 

jednŃ czwartŃ. Widaĺ to chociaŨby na drogach wlotowych do 

Warszawy. Na zachodnim wlocie autostrady A2 do stolicy dobowy 

ruch samochod·w osobowych zwiňkszyğ siň w ciŃgu ostatnich 

piňciu lat z 62,1 tys. do 70,8 tys. (w dw·ch kierunkach). 

JednoczeŜnie liczba osob·wek wzrosğa teŨ ï z 26,9 tys. do 31 tys. ï 

na wlocie r·wnolegğej do autostrady drogi krajowej 92. Pokazuje 

to, Ũe autostrady zamiast zbieraĺ auta z dr·g niŨszych kategorii i 

odciŃŨaĺ przeciňte nimi miejscowoŜci, w duŨej mierze pobudzajŃ 

ruch samochodowy. 

    Liczba aut osobowych przekraczajŃcych granicň Ğomianek i 

Warszawy drogŃ krajowŃ 7 wzrosğa od 2015 r. z 44,5 tys. do 54,8 

tys. na dobň. Z kolei na wbiegajŃcym do stolicy odcinku drogi 

ekspresowej S8 miňdzy Jankami a wňzğem Opacz ruch osob·wek 

wzr·sğ z 55,9 tys. do aŨ 93,5 tys.! 

    Najbardziej obciŃŨonym odcinkiem w cağej Polsce jest droga 

ekspresowa S8 na granicy warszawskich dzielnic Woli i ŧoliborza, 

kt·rŃ na dobň przejeŨdŨa Ŝrednio 197,8 tys. pojazd·w, z czego 

165,8 tys. to samochody osobowe. Podczas pomiaru w 2015 r. 

przejeŨdŨağo tňdy 127,8 tys. pojazd·w dziennie, w tym 107,2 tys. 

osob·wek. Na tym stoğecznym odcinku drogi S8 ponad dwukrotnie 

zwiňkszyğ siň ruch tir·w: z 5,5 tys. w 2015 r. do 11,3 tys. w 2021 r. 

   RosnŃce natňŨenie ruchu widoczne jest takŨe w innych czňŜciach 

wojew·dztwa mazowieckiego. Na przykğad na wszystkich drogach 

krajowych wbiegajŃcych do Pğocka. DrogŃ krajowŃ 62 na wlocie 

od strony Wğocğawka przejeŨdŨa 5,3 tys. samochod·w osobowych 

(w 2015 r. 4,3 tys.), a na wylocie w kierunku Warszawy 12,8 tys. 

(w 2015 r. 10,9 tys.). Natomiast drogŃ krajowŃ 60 granicň Pğocka 

od strony Gostynina przekracza 11,6 tys. samochod·w (w 2015 r. 

9,6 tys.), a od strony Drobina 6,5 tys. osob·wek (w 2015 r. 5 tys.). 

    Wzrost ruchu samochod·w osobowych nie bierze siň znikŃd. 

GDDKiA odnotowağa, Ũe podczas generalnego pomiaru ruchu 

2020/2021 ruch autobus·w na krajowej sieci dr·g byğ o poğowň ï 

dokğadnie o 51% ï mniejszy niŨ podczas pomiaru w 2015 r.  

    Podczas generalnego pomiaru ruchu dodatkowo uwzglňdniani sŃ 

teŨ rowerzyŜci. Najwiňcej odnotowano ich na drodze krajowej 39 

miňdzy Brzegiem a Pisarzowicami ï Ŝrednio na dobň przejeŨdŨa 

tňdy 466 rower·w. Kolejne pozycje zajmujŃ: droga 76 w Ğukowie 

(459 rower·w) i droga 94 w Strzelcach Opolskich (443 rowery). Å 
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Ministerstwem Transportu i Gospodarki Morskiej. 
    JapoŒczycy zawitali do Polski w listopadzie 1996 r. na 

zaproszenie rzŃdu Sojuszu Lewicy Demokratycznej i Polskiego 

Stronnictwa Ludowego. Ministrem transportu byğ wtedy Bogusğaw 

Liberadzki, dziŜ europarlamentarzysta z Lewicy. 

    Do koŒca 1997 r. grupa ekspert·w JICA odbyğa w naszym kraju 

trzy wizyty trwajŃce w sumie szeŜĺ miesiňcy. Celem kooperacji 

byğo przygotowanie polskiej kolei do prywatyzacji poprzez 

opracowanie planu restrukturyzacji przedsiňbiorstwa paŒstwowego 

PKP: podziağu na sp·ğki, redukcji majŃtku, zwolnieŒ pracownik·w, 

zamykania poğŃczeŒ i likwidacji linii kolejowych. 

    ĂTempo likwidacji nierentownych odcink·w, stanowiŃcych 

powaŨny ciňŨar dla PKP, nie jest wystarczajŃceò ï napisano w 

raporcie z lutego 1998 r. Wtedy polska sieĺ kolejowa liczyğa 23,2 

tys. km i od 1990 r. juŨ zostağa zredukowana z 26,2 tys. km. 

PodkreŜlono jednak, Ũe ĂnaleŨy podjŃĺ bardziej zdecydowane kroki 

w tym wzglňdzieò, zalecajŃc Ălikwidacjň 5 tys. km do roku 2005ò. 

Celu tego nie udağo siň w peğni zrealizowaĺ ï do 2005 r. sieĺ 

zostağa zredukowana do 20,2 tys. km, a wiňc o 3 tys. km. Jak 

stwierdzili autorzy raportu, Ăoptymalna sieĺ kolejowa powinna 

mieĺ dğugoŜĺ 17 tys. kmò (dziŜ sieĺ zarzŃdzana przez sp·ğkň PKP 

Polskie Linie Kolejowe liczy 18,6 tys. km). 

    Eksperci JICA uznali, Ũe przedsiňbiorstwo PKP zatrudnia o 70 

tys. pracownik·w za duŨo i zasugerowali, aby do 2005 r. liczbň 

etat·w zredukowaĺ z 230 tys. do 170 tys. JedynŃ grupŃ, w kt·rej 

wskazywano na potrzebň zwiňkszenia zatrudnienia ï z 10 tys. do 

15 tys. os·b ï byğa administracja. Sugerowano powoğanie miňdzy 

innymi Ăspecjalnej komisji ds. likwidacji linii kolejowychò. 

    Raport wskazywağ bowiem, Ũe na PKP Ăwystňpuje problem linii 

lokalnych, na kt·rych nie uwydatniajŃ siň w peğni zalety koleiò. W 

czasie drugiej wizyty w Polsce, majŃcej miejsce w poğowie 1997 r., 

japoŒscy eksperci przedstawili zarzŃdowi PKP Ădo rozpatrzenia w 

trybie pilnymò listň 1,6 tys. km linii kolejowych Ădo likwidacji w 

pierwszej kolejnoŜciò. Przypominano o koniecznoŜci rekultywacji 

grunt·w, Ăaby po likwidacji linii kolejowej dany teren m·gğ byĺ 

wykorzystany rolniczo lub pod budowň dr·gò, i rekomendowano 

Ăstworzenie systemu ulg podatkowych lub pomocy dotacyjnej 

wspierajŃcej likwidacjň liniiò.  

    Eksperci zaznaczyli, Ũe Ăsegmentem nie rokujŃcym wiňkszych 

nadziei na zysk sŃ przewozy odbywajŃce siň gğ·wnie pociŃgami 

osobowymiò, argumentujŃc, Ũe Ăwraz z przenoszeniem siň ludnoŜci 

do miast maleje liczba mieszkaŒc·w teren·w okalajŃcych lokalne 

linie kolejoweò. Sugerowanym rozwiŃzaniem zastňpujŃcym pociŃgi 

miağ byĺ Ăsystem rekompensat za przejazdy taks·wkami dla 

emeryt·w, mğodzieŨy szkolnej i os·b niepeğnosprawnychò. 

    OdnoŜnie ruchu towarowego raport m·wiğ o rezygnacji z obsğugi 

mniejszych klient·w: ĂNaleŨy zlikwidowaĺ stacje obsğugujŃce 

mağe iloŜci ğadunk·wò, wskazujŃc, Ũe ĂwŜr·d zastňpczych form 

transportu towarowego wymieniĺ moŨna transport ciňŨar·wkamiò. 

    Ze strony polskiej w kooperacji z ekspertami JICA uczestniczyli 

miňdzy innymi Andrzej Wach, Grzegorz Uklejewski i Krzysztof 

CeliŒski. Wkr·tce potem zaczňli oni obejmowaĺ najwyŨsze 

stanowiska w restrukturyzujŃcej siň Grupie PKP. W 1999 r. 

CeliŒski zostağ prezesem PKP ï to podczas jego kadencji doszğo do 

rekordowego ciňcia poğŃczeŒ: 3 kwietnia 2000 r. zamkniňto ruch na 

1028 km linii kolejowych. Wach byğ prezesem PKP w latach 2004- 

2010. Uklejewski byğ czğonkiem zarzŃdu sp·ğki PKP Przewozy 

Regionalne w latach 2002-2005 ï w tym czasie przewoŦnik ogğosiğ 

Ăplan naprawczyò zakğadajŃcy likwidacjň 1,1 tys. poğŃczeŒ. Å 
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W archiwum JapoŒskiej Agencji 

Wsp·ğpracy Miňdzynarodowej JICA 

znajduje siň dokument pod tytuğem 

ĂStudium prywatyzacji Polskich Kolei 

PaŒstwowychò. Ten 352-stronnicowy 

raport z 1998 r. byğ owocem rocznej 

wsp·ğpracy japoŒskich ekspert·w z  

DyrekcjŃ GeneralnŃ PKP i ·wczesnym 
Å Raport japoŒskiej 

agencji JICA. 
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Z koŒcem paŦdziernika 2021 r. zlikwidowano poğŃczenia na 

linii Ļel§kovice ï Mochov. To Ŝlepo zakoŒczona linia o 

dğugoŜci 4 km, kt·ra choĺ biegnie na obrzeŨach aglomeracji 

praskiej, byğa typowŃ czeskŃ lokalkŃ: ğŃczyğa 1,5-tysiňczne 

miasteczko Mochov z gğ·wnym ciŃgiem Praga ï Nymburk. 

Zniknňğy teŨ pociŃgi z linii Straġkov ï Zlonice na p·ğnocno-

zachodnim skraju regionu Ŝrodkowoczeskiego.  

    Hetmanka tego otaczajŃcego Pragň regionu Petra Peckov§ 

oraz jej zastňpca ds. transportu Petr BoreckĨ o wycofaniu 

pociŃg·w z bocznych linii zaczňli myŜleĺ zaraz po objňciu 

stanowisk w listopadzie 2020 r. WiosnŃ 2021 r. wypğynňğa 

czarna lista zakğadajŃca likwidacjň lub znaczŃce 

przerzedzenie poğŃczeŒ na 12 odcinkach. 

    Peckov§ i BoreckĨ naleŨŃ do ugrupowania Starostov® a 

Nez§visl² (Burmistrzowie i NiezaleŨni), kt·re od roku rzŃdzi 

środkowymi Czechami w koalicji z ODS, TOP 09 i PartiŃ 

Pirat·w. WczeŜniej BoreckĨ byğ burmistrzem miasta Đvaly, 

a Peckov§ miasta Mnichovice. Obydwa te miasta leŨŃ na 

gğ·wnych ciŃgach biegnŃcych do Pragi, wiňc ciňcia im nie 

groŨŃ. Do likwidacji wyznaczono linie, z kt·rych korzysta 

mniej niŨ 2,5 tys. pasaŨer·w tygodniowo. ï Nie jesteŜmy w 

stanie utrzymaĺ przy Ũyciu wszystkich linii zbudowanych w 

XIX wieku ï m·wiğ BoreckĨ, a Peckov§ dodawağa, Ũe w 

skali roku z 42 mln podr·Ũy kolejŃ w regionie Ătylkoò 600 

tys. przypada na linie przewidziane do likwidacji. 

    W poğowie grudnia 2021 r. przestanŃ kursowaĺ pociŃgi na 

kolejnych liniach z czarnej listy ï z mapy kolejowej zniknŃ 

miňdzy innymi TrhovĨ ĠtŊp§nov, Roģmit§l pod TŚemġ²nem 

i Luģec nad Vltavou. Na odcinku KŚinec ï MŊstec Kr§lov® 

ruch zostanie ograniczony tylko do sob·t i niedziel. 

   CzňŜĺ linii udağo siň obroniĺ. PoğŃczeŒ przynajmniej na 

razie nie stracŃ KouŚim, a takŨe Mn²ġek pod Brdy i DobŚ²ġ, 

kt·rych wğodarze zobowiŃzali siň pokryĺ koszty dalszego 

kursowania pociŃg·w. Burmistrzem 6-tysiňcznego miasta 

Mn²ġek pod Brdy jest szefowa Partii Zielonych Magdalena 

Davis. Po ciňciach pociŃgi miağy koŒczyĺ bieg jednŃ stacjň 

przed miastem Mn²ġek pod Brdy. Mieszka tu teŨ Karel 

Havl²ļek, wicepremier i minister transportu z partii Andreja 

Babiġa ANO 2011. Gdy tylko wğadze regionu wyjawiğy 

plany ciňĺ, Havl²ļek zaczŃğ organizowaĺ wiece w miastach 

zagroŨonych likwidacjami, spotykaĺ siň z ich burmistrzami i 

zwoğywaĺ konferencje prasowe na peronach. Alarmowağ, Ũe 

gdyby w cağych Czechach przyjŃĺ kryterium z regionu 

Ŝrodkowoczeskiego, to pociŃgi zniknňğyby ze 100-150 linii.     

    PodlegajŃca wicepremierowi Spr§va Ģeleznic oznajmiğa, 

Ũe przez ostatnie piňĺ lat na utrzymanie i remonty 12 linii z 

czarnej listy wydağa 945 mln koron (okoğo 170 mln zğ) i w 

przypadku ciňĺ bňdŃ to zmarnowane pieniŃdze. Wğadze 

regionu kontrowağy, Ũe Spr§va Ģeleznic powinna zajŃĺ siň 

przepustowoŜciŃ gğ·wnych wlot·w do Pragi, zaŜ aktywnoŜĺ 

Havl²ļka tğumaczyğy kampaniŃ wyborczŃ. W odbywajŃcych 

siň w paŦdzierniku 2021 r. wyborach do sejmu Havl²ļek byğ 

jedynkŃ ANO 2011 w środkowych Czechach ï udağo mu siň 

zostaĺ posğem, ale jego partia przechodzi do opozycji, a on 

koŒczy misjň w rzŃdzie. Wğadzň w Czechach przejmuje 

koalicja, kt·rŃ tworzŃ ODS, TOP 09, Partia Pirat·w oraz 

Starostov® a Nez§visl², czyli ugrupowania od roku 

sprawujŃce wğadzň w regionie Ŝrodkowoczeskim. Å 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 

 
 

 

PLK roztaczağ nastňpujŃce wizje: ï Czas dojazdu z Kozienic do centrum 

Warszawy poniŨej godziny, w godzinň. Wsiadamy w pociŃg, jesteŜmy w 

centrum Warszawy ï m·wiğ Ireneusz Merchel, deklarujŃc przy tym, Ũe w 

poğowie 2020 r. nastŃpi ogğoszenie przetargu na projekt, w 2023 r. zacznŃ 

siň prace budowlane, a w 2025 r. linia zostanie otwarta. ĂMerchel mami 

wğadze Kozienic zupeğnie nierealnymi terminamiò ï pisaliŜmy dwa lata 

temu w ĂZ Biegiem Szynò. 

    Obecnie dopiero dobiegajŃ koŒca prace nad wstňpnym studium 

planistyczno-prognostycznym ï dokument, kt·ry na zlecenie wğadz 

Kozienic za 1,7 mln zğ opracowuje firma BBF, jest warunkiem objňcia 

inwestycji programem Kolej Plus. Do koŒca lutego 2022 r. ma zostaĺ 

ogğoszona lista koncepcji, kt·re zakwalifikujŃ siň do programu i otrzymajŃ 

rzŃdowe finansowanie (wymagane jest 15% wkğadu wğasnego ze strony 

samorzŃdu). W·wczas moŨliwe bňdzie rozpoczňcie prac projektowych.  

    We wrzeŜniu 2020 r., po zğoŨeniu wniosku do Kolei Plus, burmistrz 

Piotr Kozğowski potwierdziğ na stronie internetowej kozienickiego 

magistratu, Ũe Ăzamierzeniem jest budowa nowego poğŃczenia kolejowego 

Kozienice ï Warszawa z czasem przejazdu poniŨej jednej godzinyò. 

    Z opracowanych juŨ fragment·w wstňpnego studium wynika jednak, Ũe 

czas jazdy z Kozienic do Warszawy nowŃ liniŃ ï w zaleŨnoŜci od wariantu 

jej przebiegu i liczby postoj·w poŜrednich ï wyniesie od 1 godz. 20 min. 

do 1 godz. 36 min. Przy czym w studium podawany jest czas jazdy tylko 

do Warszawy Zachodniej ï oznacza to, Ũe podr·Ũ do Warszawy Centralnej 

lub Warszawy śr·dmieŜcia zajmie od 1 godz. 26 min. do 1 godz. 44 min. 

PowyŨszym szacunkom coraz bliŨej do czasu przejazdu, kt·ry moŨna by 

osiŃgnŃĺ, uruchamiajŃc pociŃgi z Kozienic do Warszawy istniejŃcymi 

liniami kolejowymi: do BŃkowca, dalej do Dňblina, a stŃd przez Pilawň i 

Otwock do Warszawy. 

    Z Dňblina do Warszawy Centralnej najszybszy pociŃg PKP Intercity, z 

postojami na stacjach Pilawa, Otwock i Warszawa Wschodnia, obecnie 

jedzie 1 godz. 20 min. KursujŃcy w niedziele pociŃg przyspieszony Kolei 

Mazowieckich, majŃc postoje poŜrednie na 22 stacjach i przystankach, 

pokonuje relacjň Dňblin ï Warszawa śr·dmieŜcie w 1 godz. 37 min. W 

efekcie prac modernizacyjnych pociŃgi bňdŃ na tym ciŃgu przyspieszaĺ. 

Na odcinku Pilawa ï Otwock do podniesienia prňdkoŜci z 100 do 160 

km/h dojdzie w poğowie grudnia 2021 r. Nastňpnie prňdkoŜĺ zostanie 

zwiňkszona, z 120 km/h do 160 km/h, na odcinku Dňblin ï Pilawa.  

    Do Dňblina z miejsca planowanej stacji pasaŨerskiej w Kozienicach jest 

29 km. Z pewnoŜciŃ niezbňdny jest remont 15-kilometrowego odcinka do 

BŃkowca, na kt·rym obecnie kursujŃ wyğŃcznie skğady towarowe 

obsğugujŃce kozienickŃ elektrowniň, a maksymalna prňdkoŜĺ to 50 km/h. 

PrzepustowoŜĺ tego jednotorowego odcinka zostağa zwiňkszona dziňki 

otwarciu w 2019 r. mijanki Janik·w. Na dalszym, 14-kilometrowym 

dwutorowym odcinku miňdzy BŃkowcem a Dňblinem obowiŃzujŃ 

prňdkoŜci na poziomie 90-120 km/h. 

    Parametry istniejŃcej infrastruktury i moŨliwoŜci ich poprawy pozwalajŃ  

na stworzenie poğŃczenia, kt·rym kozieniczanie mogliby dojechaĺ do 

centrum stolicy w okoğo 1 godz. 40 min. Taki czas jazdy z Kozienic do 

Warszawy Centralnej mogğyby osiŃgnŃĺ pociŃgi przyspieszone trasowane 

z prňdkoŜciŃ maksymalnŃ 160 km/h i niewielkŃ liczbň postoj·w (np. 

Dňblin, Sobolew, Ğaskarzew Przystanek, Pilawa, Celestyn·w, Otwock, 

Warszawa Miňdzylesie i Warszawa Wschodnia). Å 
 

 
Å MoŨliwoŜci kolejowego 
poğŃczenia Kozienic i Warszawy. 

PROJEKTY 

Fncyhm` rybydqnōbh 
w Kozienicach 
 

Zapowiadany czas podr·Ũy z Kozienic do 

Warszawy, kt·ry ma byĺ uzyskany dziňki 

nowej linii kolejowej, zbliŨa siň juŨ do 

dw·ch godzin. A miağ byĺ duŨo kr·tszy. 

ï Bňdziemy mogli mniej wiňcej w godzinň 

z Kozienic dojechaĺ do Warszawy, moŨe 

troszkň szybciej ï m·wiğ w paŦdzierniku 

2019 r. polityk PiS Marek Suski tuŨ 

przed podpisaniem przez prezesa sp·ğki 

PKP Polskie Linie Kolejowe i burmistrza 

Kozienic listu intencyjnego o wsp·ğpracy 

na rzecz budowy linii majŃcej poğŃczyĺ to 

miasto z liniŃ Radom ï Warszawa.        

    Przed zğoŨeniem podpisu prezes PKP 

 

 

ZAGRANICA 

Czechy na zwrotnicy 

 

Å Wğadze środkowych Czech likwidujŃ 
lokalne pociŃgi. Stacja MŊstec Kr§lov®  

na peryferiach tego regionu.      
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W kwestii wykluczenia transportowego 

Marcin WiŃcek ï od lipca 2021 r. sprawujŃcy 

funkcjň rzecznika praw obywatelskich ï

kontynuuje dziağania swojego poprzednika 

Adama Bodnara. To wğaŜnie za kadencji 

Bodnara problemy z funkcjonowaniem 

transportu publicznego weszğy w zakres 

spraw, kt·rymi zajmuje siň Biuro Rzecznika 

Praw Obywatelskich.  
 

Mhdqñvmx cnrsĕo 
    Problemy z dojazdami byğy jednym z 

najczňŜciej poruszanych temat·w podczas 

spotkaŒ regionalnych, kt·rych Adam Bodnar 

przez szeŜĺ lat urzňdowania odbyğ w cağej 

Polsce ponad 150. Ich uczestnicy alarmowali, 

Ũe autobusy do mniejszych miejscowoŜci 

zbyt wczeŜnie koŒczŃ kursowanie, przez co 

mğodzieŨ nie tylko nie moŨe braĺ udziağu w 

zajňciach pozalekcyjnych, ale czasem musi 

siň wrňcz zwalniaĺ z ostatnich lekcji. Z kolei 

seniorzy skarŨyli siň, Ũe z powodu braku 

poğŃczeŒ majŃ problemy z dotarciem nie 

tylko na zajňcia uniwersytet·w trzeciego 

wieku, ale teŨ do przychodni: ï Nie mogň 

dojechaĺ do lekarza, jeŜli c·rka nie weŦmie 

urlopu i mnie nie zawiezie ï m·wiğa 

uczestniczka jednego ze spotkaŒ. 

    ï DoprowadziliŜmy do tego, Ũe w Polsce 

do aktywnego Ũycia i korzystania z praw 

potrzebny jest prywatny samoch·d ï m·wiğ 

Bodnar po spotkaniu we WrzeŜni, a w 

LubliŒcu stwierdziğ: ï JeŨdŨŃc po kraju, 

widzimy jak roŜnie problem wykluczenia 

transportowego. Jak nier·wny jest przez to 

dostňp do edukacji, sğuŨby zdrowia, urzňd·w. 

    Kwestie te Adam Bodnar starağ siň przede 

wszystkim nagğaŜniaĺ: z m·wnicy sejmowej, 

na spotkaniach z samorzŃdowcami czy na 

organizowanych przez biuro rzecznika 

Kongresach Praw Obywatelskich. 

    W podsumowujŃcym kadencjň Bodnara 

raporcie biura rzecznika odnotowano 

wprowadzenie przez rzŃd programu Kolej 

Plus oraz uchwalenie ustawy o Funduszu 

Rozwoju Przewoz·w Autobusowych. 
 

Qnyrăcmd lhmhltl 
    Nowy rzecznik praw obywatelskich 

alarmuje, Ũe spoğecznoŜci lokalne wcale nie 

przestağy borykaĺ siň z trudnoŜciami w 

dojazdach: ĂNa podstawie liczby skarg 

dotyczŃcych przedmiotowej problematyki 

wpğywajŃcych do mojego biura po wejŜciu w 

Ũycie wyŨej wymienionej ustawy nie mogň 

jednak stwierdziĺ, Ũe problem wykluczenia 

komunikacyjnego zostağ rozwiŃzanyò ï 

napisağ Marcin WiŃcek w piŜmie wysğanym 

na poczŃtku paŦdziernika 2021 r. do 

Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 

zaznaczajŃc, Ũe Ăwykluczenie transportowe 

stanowi faktycznŃ przeszkodň w realizacji 

szeregu konstytucyjnych praw i wolnoŜci 

obywatelskich, takich jak wolnoŜĺ poruszania 

siň, prawo do ochrony zdrowia, prawo os·b z 

niepeğnosprawnoŜciami do pomocy ze strony 

wğadz publicznych, prawo do naukiò. 

    Choĺ rzŃdowy Fundusz Rozwoju 

Przewoz·w Autobusowych dziağa od 2019 r., 

to nadal duŨa czňŜĺ samorzŃd·w nie 

zorganizowağa na swoim terenie transportu 

publicznego. Z wsparcia funduszu samorzŃdy 

mogŃ, ale nie muszŃ korzystaĺ. Co wiňcej, 

samorzŃdy w og·le nie majŃ obowiŃzku 

tworzenia i utrzymywania poğŃczeŒ. ŧadne 

sankcje nie groŨŃ nawet w sytuacji, gdy nie 

tworzy siň linii komunikacyjnych zapisanych 

w planach transportowych uchwalonych 

przez samorzŃdy. Choĺ plany te sŃ aktami 

prawa miejscowego, to brak ich realizacji nie 

moŨe stanowiĺ podstawy do dochodzenia 

roszczeŒ przez mieszkaŒc·w. 

    Rzecznik praw obywatelskich uwaŨa, Ũe to 

powinno siň zmieniĺ. ĂPragnň zwr·ciĺ uwagň 

na moŨliwoŜĺ innego podejŜcia do problemu, 

nie ograniczajŃcego siň wyğŃcznie do kwestii 

zapewnienia finansowania przewoz·w, ale 

ujmujŃcego problem z perspektywy praw 

obywatelaò ï napisağ Marcin WiŃcek do 

resortu rolnictwa i rozwoju wsi, postulujŃc 

przy tym, aby ustawowo okreŜliĺ obowiŃzki 

wğadzy publicznej w zakresie transportu 

publicznego. ï ĂWydaje siň, Ũe rozsŃdnym 

minimum w tym zakresie jest wprowadzenie 

prawa obywatela do transportu publicznego 

zapewniajŃcego poğŃczenie do siedziby 

wğadz danej gminyò. 
 

Idcdm y m`iv`Ŭmhdiryxbg sdl`sñv 
    1 wrzeŜnia 2021 r. Marcin WiŃcek goŜciğ 

reprezentanta Polski w Komisji Europejskiej 

ï komisarza ds. rolnictwa i rozwoju wsi 

Janusza Wojciechowskiego. Biuro rzecznika 

informuje, Ũe Ăjednym z najwaŨniejszych 

temat·w poruszanych w czasie spotkania 

byğy problemy zwiŃzane z wykluczeniem 

transportowym w wielu rejonach w Polsceò. 

   Komisja Europejska pod koniec czerwca 

2021 r. przedstawiğa wizjň rozwoju obszar·w 

wiejskich, kt·rej jednym z czterech filar·w 

jest ich lepsze skomunikowanie: ĂZwiňkszy 

to ich dostňpnoŜĺ, jednoczeŜnie poprawiajŃc 

dostňp ludnoŜci wiejskiej do szerszego 

zakresu usğugò. To dlatego rzecznik praw 

obywatelskich wystŃpiğ w sprawie transportu 

publicznego do resortu zajmujŃcego siň 

rolnictwem i rozwojem obszar·w wiejskich.  

   ï Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

zwr·ciğo siň do Ministerstwa Infrastruktury o 

przekazanie stanowiska w sprawie ï m·wi 

magazynowi ĂZ Biegiem Szynò Dariusz 

MamiŒski z resortu rolnictwa. ï Stanowisko 

to jest kluczowe dla dalszych ewentualnych 

prac nad proponowanymi rozwiŃzaniami. 
 

R`lnqyăcx mhd f`qmă rhĕ 
    Postulat, by Ministerstwo Infrastruktury 

we wsp·ğpracy z samorzŃdami opracowağo 

minimalne standardy obsğugi transportowej, 

zostağ przedstawiony w czerwcu 2021 r. na 

Kongresie Polityki Miejskiej w Katowicach: 

ĂAby komunikacja finansowana ze Ŝrodk·w 

publicznych stanowiğa realnŃ alternatywň dla 

komunikacji indywidualnej, musi ona 

odpowiadaĺ na zapotrzebowanie 

transportowe ludnoŜci i zapewniaĺ sp·jny 

systemò ï zaznaczyli eksperci zajmujŃcy siň 

mobilnoŜciŃ, wnioskujŃc przy tym, by 

speğnianie wypracowanych standard·w stağo 

siň warunkiem korzystania ze Ŧr·değ takich 

jak Fundusz Rozwoju Przewoz·w 

Autobusowych. Eksperci wskazali ponadto, 

Ũe podczas formuğowania standard·w naleŨy 

pamiňtaĺ teŨ o stykach wojew·dztw: ĂKiedy 

organizator transportu kolejowego jest 

skupiony jedynie na stworzeniu optymalnej 

oferty przewozowej do stolicy regionu, 

poğŃczenia na granicach z wojew·dztwami 

sŃsiednimi realizowane sŃ jedynie w 

marginalnym zakresie lub nie sŃ realizowane 

w og·leò. 

    W paŦdzierniku 2021 r. do Ministerstwa 

Infrastruktury trafiğ wniosek, w kt·rym 

Centrum Zr·wnowaŨonego Transportu 

postuluje, aby do 2027 r. sukcesywnie dojŜĺ 

do nastňpujŃcych standard·w: w ramach 

kaŨdego regionu poğŃczenia miňdzy miastami 

wojew·dzkimi i stolicami powiat·w oraz 

poğŃczenia miňdzy stolicami sŃsiadujŃcych 

powiat·w, a ponadto zapewnienie, aby z 

Ũadnej miejscowoŜci liczŃcej minimum 100 

mieszkaŒc·w nie byğo dalej niŨ 3 km do 

przystanku autobusowego lub kolejowego 

obsğugiwanego przez co najmniej dziesiňĺ 

par kurs·w w dni nauki szkolnej i szeŜĺ par 

kurs·w w pozostağe dni. W piŜmie do resortu 

infrastruktury prezes CZT Krzysztof Rytel 

napisağ: ĂPoniewaŨ samorzŃdy nie garnŃ siň 

do odtwarzania sieci autobusowych, nasuwa 

siň refleksja, Ũe paŒstwo powinno je do tego 

zobowiŃzaĺò. 
 

Qnyvñi v rs`mc`qcyhd 
    ï Nie jest rzadkoŜciŃ, Ũe w·jt czy starosta 

bojŃ siň ulepszaĺ ofertň przewozowŃ, myŜlŃc, 

Ũe jak zabraknie kasy, to trzeba bňdzie ciŃĺ 

kursy i z tego siň tğumaczyĺ ï m·wi szef PKS 

Sğupsk Piotr Rachwalski, kt·ry od 2014 do 

2019 r. kierowağ Kolejami DolnoŜlŃskimi. 

Jest on zwolennikiem przyjňcia standard·w: 

ï Powinny one odnosiĺ siň do cağego 

transportu zbiorowego dotowanego ze 

Ŝrodk·w publicznych ï i autobus·w, i kolei. 

Ich wprowadzenie przyniosğoby skokowŃ 

poprawň oferty transportu publicznego oraz 

skokowy powr·t pasaŨer·w do systemu. 

    O ile rzecznik praw obywatelskich 

wskazuje, Ũe zagwarantowany powinien 

zostaĺ przynajmniej dojazd do miejscowoŜci 

gminnej, o tyle Rachwalski uwaŨa, Ũe nawet 

waŨniejsze jest zapewnienie poğŃczeŒ z gmin 

do miast powiatowych, miňdzy powiatami 

oraz z miast powiatowych do stolicy regionu. 

ï OrganizujŃc cağŃ wymienionŃ siatkň, 

niejako przy okazji skomunikowanoby takŨe 

znacznŃ czňŜĺ soğectw. Na poziomie gminnym 

w duŨej mierze wystarczy zmieniĺ zasady Ʒ



 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

Etmctry Qnyvnit Oqydvnyñv
@tsnatrnvxbg cyh`ĵ`- 
@kd mhd vryĕcyhd h mhd y`vryd 
 

W wojew·dztwie mazowieckim spoťr·d  
316 uprawnionych samorzŌd·w lokalnych  
ð powiat·w, gmin miejsko-wiejskich i gmin 
wiejskich - po dotacje z Funduszu Rozwoju 
Przewoz·w Autobusowych na 2021 r. siőgnőġo 
zaledwie 75 jednostek. Z funduszu nie 
skorzystaġy miődzy innymi powiaty pġośski, 
ciechanowski, mġawski i űuromiśski  
ani űadna z gmin leűŌcych na ich terenie. 
   Po pieniŌdze z dziaġajŌcego od 2019 r. 
funduszu nadal nie schyliġ siő teű samorzŌd 
wojew·dztwa mazowieckiego. Choł  
w przyjőtym przez sejmik w 2014 r.  planie 
transportowym przewidziano zaledwie dwie 
wojew·dzkie linie autobusowe (Ostroġőka  
ð Warszawa i Pġock - Warszawa), to i tak  
po dziť dzieś nie zostaġy one uruchomione.  
   Zgodnie z ustawŌ o publicznym transporcie 
zbiorowym, samorzŌdy wojew·dzkie  
sŌ odpowiedzialne za organizacjő poġŌcześ 
autobusowych na trasach przekraczajŌcych 
granice powiat·w. Dopiero pojawienie siő 
FRPA staġo siő dla samorzŌd·w wojew·dzkich 
bodůcem do wypeġniania tego zadania.  
   SamorzŌd wojew·dztwa ġ·dzkiego  
od 2019 r. rozwija linie autobusowe 
uzupeġniajŌce sieł poġŌcześ kolejowych. 
Corocznie, wraz z kolejnymi edycjami FRPA, 
system jest rozszerzany o kolejne trasy: 
obecnie kursuje juű 39 linii docierajŌcych  
do wszystkich powiat·w w regionie. 
   W lipcu  2021 r. zaczőġy dziaġał linie 
zorganizowane przez samorzŌd wojew·dztwa 
warmiśsko-mazurskiego. JeűdűŌce przez caġy 
tydzieś autobusy obsġugujŌ trasy z miast 
powiatowych pozbawionych kolei  
do czynnych stacji: np. z Wőgorzewa  
do Giűycka czy z Nowego Miasta Lubawskiego 
do Iġawy. Problem w tym, űe nie zadbano  
o skomunikowanie autobus·w z pociŌgami. 
   Z FRPA korzystajŌ r·wnieű samorzŌdy 
wojew·dztw pomorskiego, podlaskiego, 
kujawsko-pomorskiego, lubelskiego  
i maġopolskiego. Jednak przede wszystkim 
beneficjentami funduszu sŌ powiaty i gminy.  
   Dziőki dotacji z FRPA lokalnŌ komunikacjő 
autobusowŌ uruchomiġa miődzy innymi gmina 
Dġugosiodġo: szeťł linii dociera do prawie 
wszystkich 38 soġectw. Na kaűdej linii 
realizowane sŌ trzy kursy: rano, okoġo 
poġudnia i p·ůniejszym popoġudniem.  
Co wcale nie jest standardem transportu 
publicznego na terenach wiejskich, autobusy 
jeűdűŌ nie tylko w dni robocze, ale takűe  
w soboty, niedziele i ťwiőta.  Przewoůnikiem 
jest Sanimax-Transport. Na p·ġnocnym 
Mazowszu firma ta ð komercyjnie oraz na 
zlecenie gmin i powiat·w wykorzystujŌcych 
dotacje z FRPA - wypeġnia luki po PKS-ach, 
kt·re w ramach prywatyzacji w 2010 r. kupiġ 
koncern Mobilis, a w 2018 r. je  zamknŌġ. 
   W rozdaniu FRPA na 2021 r. dotacjő  
w wysokoťci 7,1 mln zġ zdobyġ powiat 
garwoliśski i powierzyġ wġasnej sp·ġce PKS 
Garwolin realizacjő w sumie aű 453 kurs·w  
ð wiőkszoťł z nich jest realizowana jednak 
tylko w dni robocze (w soboty odbywajŌ siő 
63 kursy, a w niedziele 30 kurs·w  
na niewielkiej czőťci tras). W powiecie  
garwoliśskim dotacje z funduszu uzyskaġy  
teű gminy Űelech·w, Miastk·w Koťcielny  
i Pilawa, kt·re zleciġy wykonywanie 
przewoz·w firmie UTJ Woġoszka. Przewoůnik 
ten obsġuguje r·wnieű dotowane z funduszu  
    
 

 

 

 

 
 

Å Autobus PKS Garwolin na przystanku przy stacji 
kolejowej w Sobolewie.   

 
 

poġŌczenia w powiecie otwockim: na zlecenie 
starostwa linie Otwock ð Celestyn·w ð Koġbiel 
i Otwock ð Sobienie-Jeziory ð Osieck, a takűe 
kr·tsze linie na zlecenie gmin Celestyn·w, 
Koġbiel i Osieck. Praktycznie wszystkie kursy 
odbywajŌ siő wyġŌcznie w dni powszednie.  
W powiecie otwockim w celu koordynacji 
dziaġaś starostwa i urződ·w gmin w zakresie 
transportu autobusowego myťli siő  
o utworzeniu powiatowo -gminnego zwiŌzku 
komunikacyjnego.  
   Od stycznia 2022 r. taka organizacja 
ma w peġni rozpoczŌł dziaġalnoťł w powiecie 
grodziskim: ZwiŌzek Powiatowo-Gminny 
Grodziskie Przewozy Autobusowe zostaġ 
zaġoűony przez powiat grodziski oraz leűŌce 
w nim gminy Baran·w, Grodzisk Mazowiecki, 
Jaktor·w, Milan·wek, Űabia Wola, a takűe 
przez gminő Bġonie z sŌsiedniego powiatu 
warszawskiego zachodniego. W rejonie 
Grodziska Mazowieckiego juű dziaġa sieł 
komunikacji autobusowej wspomaganej 
dotacjami z FRPA uzyskanymi przez powiat 
grodziski i gminő Űabia Wola. Przykġadowo 
spod dworca kolejowego w Grodzisku 
Mazowieckim do Űabiej Woli w dni robocze 
realizowanych jest aű 58 kurs·w (od 3:15 do 
22:45, do piőciu razy na godzinő), natomiast 
w weekendy odbywajŌ siő 22 kursy (od 4:55 
do 22:15). ZwiŌzek Grodziskie Przewozy 
Autobusowe ma pom·c w dalszym rozwoju 
systemu: ăCelem utworzenia owego zwiŌzku 
jest wsp·lna organizacja poġŌcześ 
autobusowych przez r·űne jednostki 
samorzŌdu terytorialnego, dzi őki kt·rej 
mieszkaścom zostanie zapewniona sprawna  
i funkcjonalna sieł zsynchronizowanych  
ze sobŌ poġŌcześ (w tym powiŌzane rozkġady 
jazdy r·űnych linii, w r ·űnych gminach), 
sp·jna taryfa biletowa oraz jednolity i wysoki 
standard przewoz·wò ð informujŌ samorzŌdy 
tworzŌce grodziski zwiŌzek. 
   ZwiŌzki komunikacyjne dziaġajŌ juű 
w innych regionach: w powiec ie strzeleckim  
na Opolszczyůnie, w powiatach kroťnieśskim 
i zielonog·rskim w Lubuskiem czy w powiecie 
jasielskim na Podkarpaciu. W wojew·dztwie 
ťlŌskim l iderem wykorzystania  FRPA jest 
Beskidzki ZwiŌzek Powiatowo-Gminny  
ð organizacja stworzona przez powia t bielski  
i 10 gmin z jego terenu. ZwiŌzek jest 
wġaťcicielem przewoůnika Komunikacja 
Besidzka (dawny PKS) oraz organizatorem 
transportu autobusowego w okolicach 
Bielska-Biaġej. Gdy w 2019 r. rzŌd zaczŌġ 
przyznawał dotacje z FRPA, w·jt gminy 
Jaworze i przewodniczŌcy zarzŌdu BZPG 
Radosġaw Ostaġkiewicz powiedziaġ: ð Bardzo 
mnie cieszy, űe Warszawa dostrzegġa jakim 
problemem jest transport lokalny . 
   Niestety nadal nie w caġej Polsce 
samorzŌdowcy chcŌ dostrzec moűliwoťci 
wynikajŌce z istnienia Funduszu Rozwoju 
Przewoz·w Autobusowych oraz wsp·ġpracy 
przy organizacji transportu . 
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Ʒ dowozu dzieci do szk·ğ, udostňpniajŃc 

kursy pozostağym mieszkaŒcom i rozciŃgajŃc 

je na cağy rok ï m·wi Rachwalski. 

Przypomina teŨ o kwestii standardu samych 

pojazd·w: ï ObowiŃzkowe miejsce na w·zek 

dzieciňcy czy inwalidzki i na wiňkszy bagaŨ, 

system informacji pasaŨerskiej z numeracjŃ 

linii,  klimatyzacja, okreŜlona norma emisji 

spalin, lokalizacja GPS pojazd·w dostňpna w 

internecie. OkreŜliĺ moŨna teŨ maksymalny 

wiek taboru: przykğadowo autobus·w na 15 

lat, a pociŃg·w na 30-40 lat. Standardy 

muszŃ stymulowaĺ rozw·j. 
 

Autobusy yhmsdfqnv`md y onbhăf`lh 
    Na to, aby przy okreŜlaniu standard·w nie 

ograniczaĺ siň do poğŃczeŒ w ramach gmin, 

zwraca uwagň r·wnieŨ geograf transportu z 

Uniwersytetu SzczeciŒskiego dr Tadeusz 

BocheŒski: ï Istotne jest zapewnienie 

bezpoŜrednich poğŃczeŒ takŨe z oŜrodk·w 

gminnych do miasta powiatowego oraz z 

miast do oŜrodk·w regionalnych lub 

subregionalnych, gdzie zazwyczaj znajdujŃ 

siň obiekty specjalistycznej opieki zdrowotnej 

i organy wymiaru sprawiedliwoŜci poziomu 

okrňgowego ï m·wi BocheŒski, dodajŃc, Ũe 

standardy muszŃ wiŃzaĺ siň z zapewnieniem 

stabilnego finansowania systemu transportu: 

ï PaŒstwo powinno zapewniĺ samorzŃdom 

na przykğad zwiňkszony udziağ w podatku 

PIT, ewentualnie dotacjň celowŃ. SamorzŃdy 

zmuszone do uruchomienia nowych poğŃczeŒ, 

ale bez otrzymania dodatkowych funduszy na 

ten cel, mogŃ zmniejszyĺ liczbň kurs·w na 

jednej trasie, aby uruchomiĺ je na innej. 

    BocheŒski zaznacza ponadto, Ũe standardy 

stanowiŃ szansň na zintegrowanie transportu 

kolejowego i autobusowego. ï Miasta, 

zwğaszcza te bňdŃce stolicami powiat·w, 

powinny mieĺ zapewniony dostňp do kolei. 

JeŜli jednak kolej nie dociera do danego 

miasta, naleŨağoby zapewniĺ komunikacjň 

autobusowŃ dowoŨŃcŃ pasaŨer·w do czynnej 

stacji kolejowej. Autobus taki powinien byĺ 

zintegrowany z pociŃgiem zar·wno pod 

wzglňdem skomunikowania na stacji 

przesiadkowej, jak i wsp·lnego biletu. 
 

Bez komentarza 
    Przygotowywanie propozycji zmian 

legislacyjnych koniecznych do zapobiegania 

wykluczeniu transportowemu oraz 

koordynacja prac dotyczŃcych zwiňkszenia 

dostňpnoŜci i poprawy jakoŜci usğug 

przewozowych ï to zadania peğnomocnika 

rzŃdu ds. przeciwdziağania wykluczeniu 

komunikacyjnemu. Funkcjň tň sprawuje 

wiceminister infrastruktury Andrzej Bittel. 

    Po tym, jak rzecznik praw obywatelskich 

zaalarmowağ Ministerstwo Rolnictwa i 

Rozwoju Wsi o wciŃŨ palŃcym problemie 

wykluczenia transportowego na obszarach 

wiejskich, zapytaliŜmy w Ministerstwie 

Infrastruktury, czy dostrzega potrzebň 

ustalenia standard·w transportu i czy wraz z 

resortem rolnictwa zamierza zajŃĺ siň tŃ 

kwestiŃ. Rzecznik prasowy resortu 

infrastruktury Szymon HuptyŜ odparğ tylko:  

ï Ministerstwo Infrastruktury nie komentuje 

wystŃpienia Rzecznika Praw Obywatelskich 

do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 
 

 KAROL TRAMMER
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Å Przystanek autobusowy w Karlewie  

na p·ğnocno-zachodnim skraju 

wojew·dztwa mazowieckego. 

Å Raport  
stowarzyszenia  
Miasto Jest Nasze. 
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ĂZ BIEGIEM SZYNò: Jak powaŨny jest 

problem wykluczenia transportowego  

w wojew·dztwie mazowieckim? 

JUSTYNA KOśCIőSKA: PodchodzŃc do 

tego tematu, mieliŜmy przeczucie, Ũe nie jest 

najlepiej, ale postanowiliŜmy podeprzeĺ siň 

twardymi faktami. W naszym raporcie 

znajdujŃ siň mapy, za opracowanie kt·rych 

odpowiedzialny byğ Marcin Jarzynowski 

wraz z cağŃ ekipŃ analityk·w. Zbudowali oni 

narzňdzie, kt·re wychwytywağo z wybranych 

serwis·w informacje na temat liczby 

poğŃczeŒ. Samo to jest zastanawiajŃce, Ũe nie 

istnieje jedno systematyczne Ŧr·dğo na temat 

oferty transportu publicznego. Z naszych 

analiz wyszğo, Ũe w wojew·dztwie 

mazowieckim nie ma ani jednej gminy 

cağkowicie pozbawionej transportu: kolei, 

autobus·w czy bus·w. 
 

ï Czy to wiňc oznacza, Ũe w wojew·dztwie 

mazowieckim problem wykluczenia 

transportowego nie jest aŨ tak dotkliwy?  

ï SŃ takie gminy, gdzie poğŃczeŒ jest bardzo 

mağo: jest jeden kurs rano, jeden po poğudniu 

ï tylko do i z najbliŨszej miejscowoŜci. Na 

mapie dostňpnej w raporcie widaĺ gminy, w 

kt·rych na tysiŃc mieszkaŒc·w jest tylko od 

jednego do oŜmiu kurs·w. To sŃ gminy na 

obrzeŨach wojew·dztwa, zwğaszcza na 

p·ğnocy, co wiŃzağabym z likwidacjŃ 

sprywatyzowanych przedsiňbiorstw PKS, 

kt·ra miağa tam miejsce w latach 2018-2019. 
 

ï Kto jest najbardziej dotkniňty 

problemem wykluczenia transportowego? 

ï Generalnie mieszkaŒcy mniejszych 

miejscowoŜci, kt·rzy sŃ po prostu zmuszeni 

do korzystania z samochodu. Jak powiedziağ 

nam mieszkaniec Ostrowi Mazowieckiej, 

kiedyŜ jeden samoch·d przypadağ na dziesiňĺ 

rodzin, a teraz w kaŨdej rodzinie sŃ po dwa, 

trzy auta. Mimo to wciŃŨ duŨo ludzi ma 

problem z dojazdami ï przede wszystkim 

osoby starsze i mğodzieŨ. Nauczyciel z 

ŧuromina m·wiğ nam, Ũe uczniowie, kt·rzy 

chcŃ uczestniczyĺ w zajňciach dodatkowych, 

muszŃ potem wracaĺ do domu na piechotň 

kilka kilometr·w, bo ostatni, a czasem 

jedyny autobus odjeŨdŨa tuŨ po koŒcu 

obowiŃzkowych lekcji. Problem majŃ teŨ 

uczniowie chcŃcy wybraĺ niestandardowŃ 

szkoğň, innŃ niŨ najbliŨsza. Wtedy okazuje 

siň, Ũe w og·le nie ma autobus·w. 
 

ï A ludzie starsi? Jak ich dotyka problem? 

ï Najbardziej zapadğy mi w pamiňĺ rozmowy 

ze starszymi mieszkankami Tczowa. To wieŜ 

gminna niedaleko Radomia, w powiecie 

zwoleŒskim. Z Tczowa do lekarza specjalisty 

trzeba dojeŨdŨaĺ do oddalonego o 10 km 

Zwolenia. Jedna z kobiet m·wiğa, 

Ũe jak jest potrzeba, to zawozi jŃ 

tam samochodem syn w drodze do 

pracy, a potem musi ona czekaĺ aŨ 

on skoŒczy pracň. Spňdza wiňc ten 

czas w parku lub, jeŜli jest 

chğodniej, w przychodni, lecz z 

powodu epidemii teraz obawia siň 

dğugiego przebywania w 

przychodni. Kr·tka wizyta u 

lekarza w leŨŃcym niedaleko 

mieŜcie wiŃŨe siň z koniecznoŜciŃ 

spňdzenia tam cağego dnia. Inna 

rozm·wczyni wspominağa, Ũe przez 

jakiŜ czas musiağa codziennie jeŦdziĺ na 

rehabilitacjň i niejako wyrwağo jej siň: ĂNa 

szczňŜcie mŃŨ byğ wtedy bez pracyò. Z kolei 

osoby, kt·re nie majŃ w rodzinie samochodu, 

m·wiğy, Ũe muszŃ prosiĺ o pomoc sŃsiad·w 

lub wrňcz pğaciĺ im za podwiezienie. Byğo 

dla mnie wrňcz szokiem, Ũe pod moŨliwoŜci 

transportu trzeba podporzŃdkowaĺ cağy 

dzieŒ. Dla mnie, jako mieszkanki Warszawy, 

takie sytuacje sŃ nie do pomyŜlenia. 
 

ï Dlaczego warszawski ruch miejski, 

stowarzyszenie Miasto Jest Nasze, zajŃğ siň 

kwestiŃ wykluczenia transportowego  

w wojew·dztwie mazowieckim  

i opracowağ pierwszy raport na ten temat? 

ï Punktem wyjŜcia byğa dla nas kwestia 

tysiňcy samochod·w, kt·re kaŨdego ranka 

wjeŨdŨajŃ do Warszawy. ChcŃc wiňc zmieniĺ 

sytuacjň w Warszawie i zmniejszyĺ liczbň aut 

w mieŜcie, trzeba spojrzeĺ na resztň 

wojew·dztwa. W r·Ũnych jego czňŜciach sŃ 

ludzie, kt·rzy nie sŃ wcale fanami 

samochod·w, lecz po prostu sŃ na nie 

skazani, poniewaŨ nie majŃ innej moŨliwoŜci 

dojazdu. 
 

ï Czy moŨna uznaĺ, Ũe kto musi dojeŨdŨaĺ 

do pracy, juŨ kupiğ sobie samoch·d,  

i problem wykluczenia wğaŜciwie dotyczy 

tylko uczni·w i senior·w? 

ï Nie. W jednej z miejscowoŜci mieliŜmy 

okazjň rozmawiaĺ z urzňdniczkŃ, kt·ra 

zajmuje siň aktywizacjŃ os·b bezrobotnych. 

Wskazywağa, Ũe duŨo kandydat·w odrzuca 

oferty wyğŃcznie ze wzglňdu na brak 

jakiegokolwiek transportu do miejscowoŜci, 

w kt·rej otrzymali propozycjň pracy. Podağa 

ona przykğad firmy, kt·ra przeprowadzağa 

rekrutacjň na kilkadziesiŃt nowych 

stanowisk. Okazağo siň, Ũe ponad poğowa 

os·b, kt·rym zaproponowano tego 

pracodawcň, ostatecznie nie mogğa siň u 

niego zatrudniĺ, gdyŨ z ich miejscowoŜci nie 

ma dojazdu. 
 

ï Czy na podstawie waszego raportu 

moŨna uznaĺ, Ũe problem wykluczenia 

transportowego w wojew·dztwie 

mazowieckim nasila siň wraz z odlegğoŜciŃ 

od aglomeracji warszawskiej? 

ï Na pewno Warszawa i aglomeracja 

warszawska majŃ najbogatszŃ sieĺ transportu 

publicznego. Co do pozostağych czňŜci 

wojew·dztwa, moŨna stwierdziĺ, Ũe dobrym 

skomunikowaniem cechujŃ siň gminy 

poğoŨone na liniach kolejowych biegnŃcych 

do Warszawy. A tam, gdzie nie ma poğŃczeŒ 

kolejowych, jest duŨo, duŨo gorzej. Wcale 

jednak nie chodzi o to, aby z cağego regionu 

stworzyĺ bezpoŜrednie poğŃczenia do i z 

Warszawy. Z jednej strony, Warszawa nie we 

wszystkich rejonach jest punktem, kt·ry 

najbardziej przyciŃga ï czňsto problemem 

jest dojazd do bliŨej poğoŨonych oŜrodk·w: 

Pğocka, Siedlec czy Radomia. Z drugiej 

strony, na przykğad w przypadku ŧuromina, 

aby umoŨliwiĺ wygodny dojazd do stolicy, 

wystarczy zapewniĺ poğŃczenie autobusowe 

do oddalonej o 30 km Mğawy, skŃd 

pociŃgiem moŨna dojechaĺ do 

Warszawy, ale miňdzy innymi 

r·wnieŨ do Olsztyna czy 

GdaŒska. Podczas rozm·w w 

ŧurominie dowiedzieliŜmy siň, Ũe 

niezmotoryzowani, aby odebraĺ 

kogoŜ bliskiego ze stacji 

kolejowej, muszŃ prosiĺ sŃsiad·w 

czy znajomych o poŨyczenie 

samochodu albo zawiezienie do 

Mğawy i z powrotem. Mam 

nadziejň, Ũe nasz raport otworzy 

decydentom oczy na te problemy. 
 

 ROZMAWIAĞ KAROL TRAMMER
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Å Adam Struzik podczas zawarcia umowy  

na dostawň dw·ch szynobus·w dla Kolei 

Mazowieckich, czerwiec 2014 r. 
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Gdy Adam Struzik z Polskiego Stronnictwa 

Ludowego 10 grudnia 2001 r. zostağ 

marszağkiem wojew·dztwa mazowieckiego, 

papieŨem byğ Jan Paweğ II, 13-letni Robert 

Lewandowski grağ w Uczniowskim Klubie 

Sportowym Varsovia, a Polska nie naleŨağa 

do Unii Europejskiej. 
 

Nonyxbi` khbym`+ `kd rĵ`a` 
     ŧaden inny region nie moŨe pochwaliĺ siň 

tak wieloletnim marszağkiem. Na przykğad w 

wojew·dztwie ğ·dzkim w ciŃgu ostatnich 20 

lat rzŃdziğo piňciu marszağk·w, na Podlasiu 

siedmiu, a na Dolnym ślŃsku aŨ oŜmiu.  

    Adam Struzik nadal trwa na stanowisku 

marszağka, mimo Ũe po ostatnich wyborach 

samorzŃdowych stan posiadania PSL mocno 

osğabğ: w 2018 r. mandaty radnych zdobyğo 

oŜmiu ludowc·w, a w kadencji 2014-2018 

byğo ich w sejmiku 16. 

    W 2018 r. wyraŦne zwyciňstwo odniosğo 

Prawo i SprawiedliwoŜĺ, zdobywajŃc 24 z 51 

mandat·w. PiS chciağ przeciŃgnŃĺ na swojŃ 

stronň dw·ch radnych z innych partii, ale nikt 

nie skusiğ siň na oferowane stanowiska w 

sp·ğkach skarbu paŒstwa. I PiS, choĺ ma w 

sejmiku najwiňkszy klub, jest opozycjŃ ï 

licznŃ, ale sğabŃ. PiS wystawiğ do sejmiku 

osoby, kt·re jednoczeŜnie peğniŃ wysokie 

funkcje w administracji paŒstwowej. Trudno, 

aby radni ï wŜr·d kt·rych sŃ przewodniczŃcy 

Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji Witold 

Koğodziejski czy wiceminister infrastruktury 

Andrzej Bittel ï mieli czas na wnikliwe 

przyglŃdanie siň marszağkowi i punktowanie 

jego poczynaŒ. Ponadto czňŜĺ przedstawicieli 

PiS juŨ w 2019 r., po zaledwie roku 

spňdzonym sejmiku, zdecydowağa siň 

kandydowaĺ do sejmu. Ci, kt·rzy siň tam 

dostali, zrezygnowali z bycia radnymi. Na 

ich miejsce przyszğy nowe osoby. 
 

Sejmik na zapleczu 
    R·wnieŨ bňdŃca w koalicji z ludowcami 

Platforma Obywatelska traktuje mazowiecki 

samorzŃd tylko jako zaplecze dla innych 

szczebli polityki.  

    JuŨ tradycjŃ jest, Ũe PO uznaje sejmik za 

dodatkowe miejsce pracy dla burmistrz·w 

dzielnic Warszawy: przewodniczŃcy sejmiku 

Ludwik Rakowski to burmistrz Wilanowa, 

wiceprzewodniczŃcy Tomasz Kucharski jest 

burmistrzem Pragi Poğudnie, radny Krzysztof 

Strzağkowski burmistrzem Woli, radny 

Krzysztof Skolimowski wiceburmistrzem 

Mokotowa, a radny Bartosz WiŜniakowski 

wiceburmistrzem Wilanowa. To oczywista 

luka, albowiem juŨ burmistrzowie miast i 

w·jtowie gmin nie mogŃ jednoczeŜnie byĺ 

radnymi sejmik·w. 

    JednoczeŜnie czňŜĺ polityk·w PO uwaŨa 

sejmik za poczekalniň, z kt·rej wypatruje siň 

moŨliwoŜci przeskoczenia do sejmu. Po 

kr·tkiej przygodzie w samorzŃdzie do sejmu 

przenieŜli siň Maciej Lasek, Kinga Gajewska 

czy Marcin KierwiŒski. 

    Tak jak PiS jest sğabŃ opozycjŃ, tak 

Platforma jest sğabym koalicjantem, mimo Ũe 

w sejmiku zasiada 18 radnych PO, a wiňc 

ponad dwa razy wiňcej niŨ radnych PSL. 

   W zarzŃdzie wojew·dztwa zasiada dwoje 

ludowc·w (opr·cz Struzika spod znaku 

zielonej koniczynki jest Janina Ewa 

Orzeğowska) i troje przedstawicieli PO 

(ElŨbieta Lanc, Wiesğaw Raboszuk i Rafağ 

Rajkowski). W zarzŃdach wojew·dztw 

decyzje zapadajŃ wiňkszoŜciŃ gğos·w, wiňc 

Platforma niby ma gwarantowanŃ przewagň. 
 

Ohdmhăcyd h ktcyhd  
    Struzik ï jako marszağek wojew·dztwa z 

20-letnim doŜwiadczeniem ï Ŝwietnie jednak 

wie, jak wiele zaleŨy od sprawujŃcego realnŃ 

wğadzň aparatu urzňdniczego. I dba o obsadň 

kluczowych stanowisk. NajwaŨniejsi jego 

ludzie to skarbnik Marek Miesztalski, kt·ry 

odpowiada za budŨet regionu, i Waldemar 

KuliŒski, kt·ry jako sekretarz wojew·dztwa 

nadzoruje dziağalnoŜĺ departament·w w 

urzňdzie marszağkowskim oraz delegatur 

terenowych. KuliŒski koordynuje teŨ politykň 

personalnŃ. Legendarny jest juŨ notes, w 

kt·rym KuliŒski stawia kolorowe kropki przy 

nazwiskach urzňdnik·w i troszczy siň o to, 

by zielonych kropek byğo jak najwiňcej. 

    Zar·wno Miesztalski, jak i nazywany 

mağym marszağkiem KuliŒski swoje funkcje 

sprawujŃ od samego powstania wojew·dztwa 

mazowieckiego w 1999 r. PoczŃtkowo 

marszağkiem byğ inny ludowiec, Zbigniew 

KuŦmiuk, kt·ry jednak szybko porzuciğ 

samorzŃd na rzecz sejmu, a w 2009 r. zwiŃzağ 

siň z PiS ï dziŜ z ramienia tej partii zasiada w 

Parlamencie Europejskim. 

    Struzik i jego zaufani urzňdnicy od dw·ch 

dekad rozdajŃ karty, a zmieniajŃ siň jedynie 

gracze przy stoliku. PSL przed zawarciem 

koalicji z PlatformŃ ObywatelskŃ rzŃdziğ 

wojew·dztwem mazowieckim wraz z 

Sojuszem Lewicy Demokratycznej, Prawem i 

SprawiedliwoŜciŃ oraz LigŃ Polskich Rodzin. 

    O sile Waldemara KuliŒskiego i sğaboŜci 

wiňkszego koalicjanta przekonağ siň choĺby 

Jakub Majewski, kt·ry w czerwcu 2009 r. z 

rekomendacji Platformy zostağ prezesem 

Kolei Mazowieckich, lecz po zaledwie 144 

dniach zostağ odwoğany. Jego odejŜcia 

domagağ siň KuliŒski, a politycy PO choĺ 

poczŃtkowo zarzekali siň, Ũe bňdŃ broniĺ 

Majewskiego, to ostatecznie zğoŨyli go na 

oğtarzu koalicyjnego spokoju. 
 

Tjĵ`c v`qry`vrjh 
    PiS po przegranym zwyciňstwie w 2018 r. 

uznağ chyba, Ũe jedyny spos·b na zdobycie 

wojew·dztwa mazowieckiego to podzielenie 

go na dwa regiony: jeden obejmujŃcy 

aglomeracjň warszawskŃ i drugi obejmujŃcy 

cağŃ resztň dzisiejszego wojew·dztwa. 

    Gdy PiS zaczŃğ m·wiĺ o podziale ï 

wpisujŃcym siň zresztŃ w to, Ũe zwykle w 

Europie stolice sŃ oddzielnymi regionami ï 

Struzik stağ siň wobec partii Jarosğawa 

KaczyŒskiego wrňcz agresywny, zatracajŃc 

typowŃ dla ludowc·w zdolnoŜĺ do niepalenia 

most·w i dbania na wszelki wypadek o 

szerokŃ zdolnoŜĺ koalicyjnŃ. W paŦdzierniku 

2021 r. Struzik musiağ oficjalnie przeprosiĺ 

KaczyŒskiego za udostňpnienie na Twitterze 

jego zdjňcia z dorysowanym wŃsem Hitlera. 

Agresja najwyraŦniej zadziağa, bo PiS 

przestağ m·wiĺ o podziale wojew·dztwa. 

    Tymczasem symbioza z rzŃdzonŃ przez 

PO WarszawŃ to jedna z metod Adama 

Struzika na trwanie na stanowisku. 

Symbolem tej symbiozy jest to, Ũe Struzik od 

2007 r. jest czğonkiem rady nadzorczej 

Tramwaj·w Warszawskich, za co dostaje 

ponad 4 tys. zğ miesiňcznie. Przede 

wszystkim jednak stolica otrzymuje miliony 

z Regionalnego Programu Operacyjnego. 

MoŨe dlatego plan podziağu regionu byğ tak 

krytykowany przez prezydenta stolicy Rafağa 

Trzaskowskiego. Jakby tego byğo mağo, 

dzielnice Warszawy ï w tym te, kt·rych 

burmistrzami sŃ radni sejmiku z PO ï dostajŃ 

dofinansowanie z instrumentu wsparcia 

r·wnomiernego rozwoju wojew·dztwa. 

    Mimo to Struzik w wywiadzie dla ĂGazety 

Wyborczejò twardo zapewniağ, Ũe Ăprowadzi 

politykň wyr·wnywania rozwoju poprzez 

redystrybucjň dochod·w z centrum 

Mazowsza na jego obrzeŨaò. 
 

Ltryĕ ohkmnv`ą 
    ï Muszň pilnowaĺ tego, aby cağe 

wojew·dztwo rozwijağo siň w spos·b 

r·wnomierny ï m·wiğ Adam Struzik na 

antenie radomskiego Radia Rekord. 

    W rzeczywistoŜci brak polityki 

r·wnomiernego rozwoju stanowi gğ·wny 

bilans 20 lat rzŃd·w Struzika w 

wojew·dztwie mazowieckim. Gdy bowiem w 

Warszawie stopa bezrobocia wynosi 1,7%, to 

w powiatach sierpeckim, ŨuromiŒskim, 

makowskim, radomskim i przysuskim 

przekracza ona 15%, a w szydğowieckim 

siňga aŨ 24,6% i jest najwyŨsza w Polsce.  

    Z kolei produkt krajowy brutto na 

mieszkaŒca w aglomeracji warszawskiej 

wynosi 160% Ŝredniej dla cağej Unii 

Europejskiej i osiŃga poziom aglomeracji 

sztokholmskiej. W reszcie wojew·dztwa 

PKB per capita to 63% Ŝredniej unijnej, czyli 

tyle, ile w p·ğnocno-zachodniej Rumunii. 
 

 KAROL TRAMMER
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krajami jest ogromny, ale kolej ma problem z jego wykorzystaniem 
__________________________________________________________________________________________________________________ 
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Zakaz kursowania pociŃg·w pasaŨerskich 

miňdzy PolskŃ a UkrainŃ zostağ zniesiony 

rozporzŃdzeniem polskiej rady ministr·w z 

27 wrzeŜnia 2021 r. Dwa tygodnie p·Ŧniej ï 

10 paŦdziernika 2021 r. ï polsko-ukraiŒskŃ 

granicň przekroczyğ pierwszy pociŃg: skğad 

InterCity+ z Kijowa do PrzemyŜla. 

    Ruch wstrzymany byğ nieprzerwanie od 

marca 2020 r., kiedy do Polski dotarğa 

epidemia koronawirusa. 
 

Oferta do odbudowy 
    Kolejnymi rozporzŃdzeniami w sprawie 

ograniczeŒ epidemicznych rzŃd przedğuŨağ 

wstrzymanie ruchu pociŃg·w, nie widzŃc 

jednoczeŜnie zagroŨenia w przekraczaniu 

granicy samochodami, autobusami i 

samolotami. 

    Polski rzŃd miesiŃcami byğ gğuchy na apele 

organizacji spoğecznych, a takŨe na fakt, Ũe w 

czerwcu 2021 r. wznowiono kursowanie 

poğŃczenia Kij·w ï Lw·w ï Budapeszt ï 

WiedeŒ, a z poczŃtkiem lipca 2021 r. 

przywr·cono komunikacjň kolejowŃ miňdzy 

SğowacjŃ a UkrainŃ, w tym pociŃgi 

ĂZakarpatiaò, kt·re korzystajŃ z normalnego 

toru wbiegajŃcego w gğŃb Ukrainy i ğŃczŃ 

Koszyce z oddalonym 45 km od granicy 

Mukaczewem w obwodzie zakarpackim. 

    RozporzŃdzenie otwierajŃce kolejowŃ 

granicň nie zostağo przez przewoŦnik·w PKP 

Intercity i Ukrzaliznycia uznane za sygnağ do 

szybkiej odbudowy oferty sprzed epidemii. 

Kursowanie pociŃgu ĂKiev-Expressò w 

relacji Warszawa ï Kij·w przywr·cono 

dopiero w listopadzie 2021 r., a ĂLw·w-

Expressò, kt·ry przed epidemiŃ jeŦdziğ na 

trasie Wrocğaw ï Krak·w ï PrzemyŜl ï 

Lw·w, nadal nie przekracza granicy. 

    Kolej wciŃŨ ma problem z dostrzeŨeniem 

tysiňcy os·b podr·ŨujŃcych miňdzy PolskŃ a 

UkrainŃ. I wcale najwiňkszym kğopotem nie 

jest to, Ũe w Polsce rozstaw szyn to 1435 

mm, a w Ukrainie 1520 mm. 
 

Lhkhnm o`r`Ŭdqñv 
    Wedğug Gğ·wnego Urzňdu Statystycznego, 

pod koniec 2019 r. w Polsce przebywağo 

ponad 1,3 mln obywateli Ukrainy. Epidemia 

spowodowağa, Ũe duŨa czňŜĺ z nich podjňğa 

decyzjň o powrocie do ojczyzny. GUS 

oszacowağ, Ũe w marcu i kwietniu 2020 r. 

wyjechağo 160 tys. UkraiŒc·w. Wkr·tce 

jednak ich liczba miňdzy Bugiem a OdrŃ 

zn·w zaczňğa rosnŃĺ. W poğowie 2021 r. 

odnotowano rekordowŃ liczbň 604 tys. 

UkraiŒc·w zarejestrowanych w Zakğadzie 

UbezpieczeŒ Spoğecznych. 

    Polski Instytut Ekonomiczny wskazuje, Ũe 

wŜr·d pracujŃcych w Polsce UkraiŒc·w 

dominuje migracja wahadğowa. Potwierdza to 

w rozmowie z dwumiesiňcznikiem ĂZ 

Biegiem Szynò Ivanna Kyliushyk z Fundacji 

Nasz Wyb·r, zajmujŃcej siň wspieraniem 

ukraiŒskich imigrant·w w Polsce. Kyliushyk 

podkreŜla jednak, Ũe nie sŃ to codzienne 

dojazdy w strefie przygranicznej: ï Z powodu 

czasochğonnych procedur przekraczania 

granicy na przejŜciach drogowych i czňsto 

kilkugodzinnych kolejek samochod·w takie 

wahadğowe migracje to przede wszystkim 

przyjazdy do pracy na kilka dni, na tydzieŒ. 

Jako Ũe sŃ to migracje w nieco dğuŨszym 

cyklu, to nie ograniczajŃ siň one tylko do 

miejscowoŜci leŨŃcych w pobliŨu granicy. SŃ 

teŨ migranci zarobkowi, kt·rzy majŃ stağe 

zatrudnienie w Ukrainie, ale regularnie w 

czasie urlopu przyjeŨdŨajŃ do Polski do 

pracy sezonowej w rolnictwie, gastronomii 

czy hotelarstwie. 
 

Djroqdrnvn oqydy fq`mhbĕ 
    Kilka lat temu nowŃ jakoŜĺ w komunikacji 

miňdzy UkrainŃ a PolskŃ przyniosğa decyzja 

o rozwoju szybkich dziennych pociŃg·w. 

W·wczas ï od czerwca 2016 r. do sierpnia 

2017 r. ï szefem ukraiŒskiej kolei byğ polski 

menedŨer Wojciech Balczun. 

    Jako pierwszy zostağ uruchomiony w 

grudniu 2016 r. pociŃg InterCity+ relacji 

Kij·w ï KorosteŒ ï Lw·w ï PrzemyŜl, do 

obsğugi kt·rego Ukrzaliznycia skierowağa 

nowoczesne skğady elektryczne Hyundai 

Rotem z 579 miejscami siedzŃcymi. W 

sierpniu 2017 r. uruchomiono kolejny pociŃg 

InterCity+ relacji Kij·w ï PrzemyŜl, tym 

razem przez Winnicň, Chmielnicki, Tarnopol 

i Lw·w.  

    PopularnoŜĺ nowych poğŃczeŒ widaĺ w 

statystykach: w 2015 r. z kolejowego 

przejŜcia granicznego Medyka-MoŜciska 

skorzystağo 35,5 tys. os·b, a w 2018 r. aŨ 

590,4 tys. os·b. 

    W czerwcu 2017 r. uruchomiono pociŃg w 

relacji Kowel ï Cheğm, kt·ry juŨ w sierpniu 

zaczŃğ kursowaĺ na wydğuŨonej trasie 

Zdoğbun·w ï R·wne ï Kowel ï Cheğm. Do 

obsğugi poğŃczenia Ukrzaliznycia skierowağa 

wyprodukowane przez polskŃ Pesň skğady 

spalinowe ze 192 miejscami siedzŃcymi. 

    Gdy w 2016 r. przez przejŜcie graniczne 

Dorohusk-Jagodzin jeŦdziğ tylko nocny 

ĂKiev-Expressò, skorzystağy z niego 34,2 tys. 

os·b. W 2018 r., za sprawŃ rozszerzenia 

oferty o poğŃczenie Zdoğbun·w ï Cheğm, 

ruch na przejŜciu wzr·sğ do 116,2 tys. os·b.  

    PociŃgi InterCity+ z Kijowa do PrzemyŜla 

oraz pociŃg ze Zdoğbunowa do Cheğma ï 

korzystajŃc z szerokich tor·w wbiegajŃcych 

do polskich miast ï zapewniğy szybkie 

poğŃczenia do Polski z oŜmiu obwod·w 

p·ğnocno-zachodniej Ukrainy. 
 

@jbxyă v onbhăf 
    O ile poğŃczenia InterCity+ do PrzemyŜla 

zostağy zatrzymane wprowadzonymi w 

marcu 2020 r. obostrzeniami zwiŃzanymi z 

epidemiŃ, o tyle pociŃg do Cheğma przestağ 

kursowaĺ juŨ w czerwcu 2019 r. ï zaledwie 

po dw·ch latach funkcjonowania. 

    ï BiorŃc pod uwagň, jak duŨo os·b 

korzystağo z poğŃczenia Zdoğbun·w ï Cheğm, 

jego likwidacja byğa niemiğym zaskoczeniem 

ï m·wi Ivanna Kyliushyk. ï Przejazd przez 

granicň kolejŃ, zwğaszcza gdy kontrola 

paszportowa odbywa siň podczas jazdy 

pociŃgu, jest wygodniejsza i bardziej 

przewidywalna od przekraczania granicy 

pieszo, autobusem lub samochodem. 

    Gdy o powr·t poğŃczenia do Zdoğbunowa 

zaapelowağ prezydent Cheğma Jakub 

Banaszek, Ministerstwo Infrastruktury 

odparğo, Ũe decyzja zapadğa po stronie 

ukraiŒskiej, ale zapewniğo o toczŃcych siň 

rozmowach: ĂW sprawň zaangaŨowağ siň 

r·wnieŨ osobiŜcie minister infrastruktury 

Andrzej  Adamczyk,  kt·ry  wystŃpiğ  do  Ʒ




